
Milí čtenáři,

nenechte se zmást zprávami, ve kterých 
slýcháte, že Česká republika hraje v Evropě 
druhé housle. Vždyť jsme 9. nejlidnatější zemí 
Evropské unie a náš hlas musí být v  Evropě 
slyšet. Máme být opravdu na co hrdí. 

TOP 09 byla odjakživa stranou, která si za-
kládala na tom, že vám bude říkat pravdu. 
Ani dnes nestrkáme hlavu do písku před těmi 
nejpalčivějšími problémy. Tím mám na mysli 
vysokou inflaci, deficity rozpočtu, energe-
tickou krizi, udržení konkurenceschopnosti  
české ekonomiky či klimatickou  krizi. Žádná  
z těchto krizí není věčná. Česká republika 
z nich musí ale vyjít posílená a sebevědomá. 

V řešení těchto problémů chceme být pro lidi 
co nejčitelnější a nejsrozumitelnější. Nebude-
me se schovávat za prázdná hesla. Proto jsme 
připravili program 4E, který se skládá ze čtyř 
oblastí: ekonomika, ekologie, euro a Evropa. 

V letošním roce oslaví TOPka už čtrnácté 
výročí své existence, během které strana 
zažila mnohé. Zažili jsme časy mravenčí 
opoziční práce a nakonec jsme se před-
loni vrátili znovu do Strakovy akademie. 
Nic z toho by nebylo možné, kdybychom  
v TOP 09 odjakživa netáhli za jeden provaz 
a zároveň ve svých řadách neměli zkuše-
né odborníky. Naše 4E vám proto před-
staví postupně Luděk Niedermayer (euro),  
Matěj Ondřej Havel (ekologie), Miloš Nový 
(ekonomika) a Marek Ženíšek s Ondřejem 
Kolářem (Evropa). 

Abychom vše zvládli, musíme splnit hned 
několik úkolů. Klíčová je i nadále spolu-
práce demokratických sil a v neposlední 
řadě také podpora od vás, občanů. Pro za-
čátek budu moc ráda za čas, který věnuje-
te několika dalším stránkám. 

Vaše Markéta
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Rozvoj České republiky musí jít ruku v ruce se zvyšováním kvality života každého jednotlivce i společ-
nosti jako celku. TOP 09 bude prosazovat, aby náš stát patřil k evropským lídrům v těch nejdůležitějších 
oblastech. Máme pro to nejlepší předpoklady. Nezapomeňme na to, že Česká republika patří mezi deset 
největších zemí Evropské unie. Jsme srdcem regionu střední Evropy, zemí s bohatou historií i tradicemi, 
která však nesmí ustrnout v nostalgii. Náš program 4E je vizí pro budoucnost České republiky jako státu, 
který je pevnou i sebevědomou součástí klíčových evropských a světových institucí, klade důraz na život-
ní prostředí, perspektivu i svobodu jednotlivce i své vyrovnané hospodaření. 

Ekonomika
Chceme, aby dobré jméno České republiky re-
zonovalo nejen v Evropě, ale po celém světě. 
K tomu je zapotřebí podnikatelské prostře-
dí, které bude vybízet ke kreativitě, inova-
cím a naopak jej nebude zatěžovat zbytečná 
a zmatečná byrokracie. 

Pracujeme na tom, aby z této prosperity 
mohla těžit generace našich dětí. K tomu je 
nezbytně nutné zbytečně naši zemi neza-
dlužovat, sebevědomě směřovat státní kasu 
k vyrovnaným rozpočtům a hlavně provést 
nutné reformy. 

Naším hlavním cílem do následujících let je 
důchodová reforma, snižování státního dlu-
hu, orientace na podnikání s vyšší přidanou 
hodnotou, digitalizace a zavedení eura. 

Evropa 
Chceme, aby Česká republika patřila do první 
diplomatické ligy, a aby se na nás mohli naši 
nejbližší partneři v EU a NATO spolehnout. 
Putinovskému Rusku se musíme postavit 
společně. Pracujeme na tom, abychom navá-
zali na naše úspěšné předsednictví Rady EU. 
Budeme klást důraz na ochranu lidských práv 
a demokracie a prosazování našich ekonomic-
kých zájmů a hodnot ve světě. 

Za důležité považujeme přehodnotit vztahy  
s Čínou i jinými autoritářskými režimy. 

Chceme být silným a vedoucím hlasem Ev-
ropské unie. Česko nebude sedět v koutě. 
Společná Evropa musí být soběstačná, hrdá, 
nezávislá a jednotná v rozmanitosti. A Česká 
republika musí být její sebevědomou součástí. 

Ekologie
Chceme, aby Česká republika nebyla světo-
vým černým pasažérem v ochraně životního 
prostředí. Na osobu produkujeme víc emisí 
než Indie, Čína nebo Velká Británie. Před tím 
už nelze strkat hlavu do písku. Udržitelnost je 
naše odpovědnost. 

Pracujeme na tom, aby obnovitelné a zelené 
zdroje energie už nikdo nepovažoval za direk-
tivu z Bruselu, ale za příležitost. Díky postup-
nému začleňování prvků zelené ekonomiky do 
běžného života se staneme nejen soběstačněj-
ším a nezávislejším státem, ale zachováváme 
planetu v dobrém stavu i pro další generace. 

Naším cílem je investovat do obnovitelných 
zdrojů, zejména solárních a větrných elek-
tráren. Budoucnost české energetiky vidíme 
právě v mixu obnovitelných zdrojů a jaderné 
energie. Jednostranná sázka na fosilní paliva 
se ukázala jako chybná strategie. 

Euro
Chceme přijmout společnou evropskou měnu 
už do roku 2030. V dnešní turbulentní a rizi-
kové době chceme chránit úspory našich do-
mácností.  Ostatně v sousedním Slovensku by 
mohli o stabilitě eura vyprávět. Slováci platí 
eurem už od roku 2009 a podle posledního 
průzkumu by dnes 9 z 10 z nich rozhodnutí 
vstoupit do eurozóny neměnilo. 

Pracujeme na tom, abychom Čechům vy-
světlili, že euro je stabilním ochráncem jejich 
úspor, předpokladem rozpočtové stability  
a firmám usnadní podnikání a obchod v ostat-
ních členských státech Unie. Nehledě na to, že 
usnadňuje i cestování. S eurem už do směnár-
ny chodit nebudete. Naším cílem je nejprve pl-
nit Maastrichtská konvergenční kritéria. 

Chceme, aby o přijetí rozhodovala už příští 
vláda v roce 2025.  Nejbližší reálný termín při-
jetí eura je v letech 2028 až 2030. To je i náš cíl. 

BUDOUCNOSTMyslíme na

myslimenabudoucnost.cz

4E: PROGRAM  PRO BUDOUCNOST ČESKA

4E

Markéta Pekarová Adamová
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TOP 09 pokládá za zásadní odpovědnost naší 
generace ve vztahu k těm, co přijdou po nás. 
Obrovský klimatický dluh je v rozporu s naším 
vnímáním reality. Proto budeme v globálních 
debatách a snahách o ochranu klimatu kon-
struktivním partnerem. 

Zmírňování dopadů klimatických změn a při-
spění k dosažení klimatické neutrality EU do 
roku 2050 pokládáme za naprostou samozřej-
most. Zelené a obnovitelné zdroje energií jsou 
pro nás příležitostí, jak výrazně modernizovat 
českou ekonomiku. Chceme investovat do udr-
žitelného rozvoje, čistých a obnovitelných zdro-
jů a cirkulárního hospodaření, a tím zvýšit kva-
litu života a chránit životní prostředí.

Při vyjednávání konkrétních opatření bude  
TOP 09 na půdě EU zohledňovat možné sociální 
dopady a specifické podmínky České republiky. 
Na národní úrovni se zaměříme zejména na 
účinnou podporu opatření k omezení negativ-
ních dopadů klimatické změny. Naší prioritou je 
návrat vody do krajiny, ochrana biodiverzity či 
přechod na oběhové hospodářství.

JAK TO PROVEDEME?

Z evropských i národních dotačních programů 
budeme podporovat zejména systém menších  
a středně rozsáhlých opatření ke zlepšení re-
tenčních schopností krajiny. 

Podpoříme tisíce projektů obnovy mokřadů, 
tůní, malých vodních nádrží a niv, péče o cen-
né biotopy, výsadby zeleně, zlepšení prostorové 
a druhové skladby lesů či revitalizace vodních 
toků a jejich zprůchodnění pro migraci ryb.

NA JAKÉ OBLASTI
SE ZAMĚŘÍME

Ochrana vody
Výrazně dotačně podpoříme budování nových 
zdrojů pitné vody, vodovodů, propojování vodá-
renských soustav, systémů vsakování a využití 
dešťových vod, technologií úpravy pitné vody, 
kanalizací a systémů čištění odpad-
ních vod.
Provedeme důkladnou revizi právních 
předpisů v oblasti šetření a likvidace eko-
logických havárií a nakládání s toxickými 
a nebezpečnými látkami. 
Budování nových vodárenských nádrží 
dovolíme jen výjimečně a pro účely záso-
bování obyvatel pitnou vodou.
Zasadíme se o zlepšení klimatu ve měs-
tech a obcích jejich výrazným ozeleněním.

Ochrana přírody
a krajiny 
Rozšíříme plochu velkoplošně chráněných 
území. Vyhlásíme NP Křivoklátsko a CHKO 
Soutok.
Zrychlíme a rozšíříme realizaci záchranných 
programů pro nejcennější druhy. Zajistíme 
účinnější ochranu druhů postavenou pře-
devším na ochraně biotopů prostřednictvím 
legislativních změn i podpory praktických 
opatření. Budeme prosazovat opatření k ome-
zení nelegálního zabíjení živočichů i k omeze-
ní nezákonného obchodu s nimi.
Omezíme degradaci půdy a zpomalíme úbytek 
zemědělského půdního fondu. Vyhodnotíme 
účinnost protierozní vyhlášky a v návaznosti 
na to přijmeme další legislativní opatření pro 
zlepšení ochrany půdy před erozí vč. zohlednění 
větrné eroze.

Ochrana klimatu
Představíme novou Politiku ochrany klimatu  
v ČR, která zohlední aktuální ambiciózní cíle EU 
do roku 2030 a stanoví vodítka pro dosažení cíle 
klimatické neutrality nejpozději do roku 2050. 
Politika bude připravena v úzké součinnosti se 
Státní energetickou koncepcí tak, aby oba doku-
menty vláda projednala v roce 2023.

Zvýšíme podíl obnovitelných zdro-
jů na spotřebě energie v ČR na hodnotu 20 % 
v  roce 2025. Podpoříme fotovoltaická zařízení 
na minimálně pěti stech tisících střech do roku 
2025. Pro splnění klimatických cílů potřebuje-
me také instalace v krajině a do energetického 
mixu i větrnou energii.

Na základě směrnice REPowerEU vymezíme 
pro obnovitelné zdroje rozvojové oblasti, kde je 
nejmenší střet se zájmy ochrany přírody a tím 
zásadně zrychlíme jejich povolování.

Odpady
Podpoříme snížení množství produkované-
ho odpadu přechodem na oběhové hospodář-
ství. Podpoříme rozvoj technologií pro třídění 
a recyklaci a opětovné využití odpadu, včetně 
recyklačních hubů, kompostování bioodpadu 
a  využití gastroodpadu. Omezíme využívání 
jednorázových obalů a zvážíme zavedení dal-
ších systémů zálohování obalů (PET, hliník).
Podpoříme zavádění požadavků na udržitelnost 
při zadávání veřejných zakázek a nákupech 
státní správy a samosprávy, především za úče-
lem předcházení vzniku odpadů či snížení jeho 
množství.

Ovzduší a čistá
mobilita
Prioritou je i dobrá kvalita ovzduší a snižování 
zdravotních rizik spojených se znečištěným 
ovzduším. Budeme proto vytvářet podmínky 
pro její další zlepšování napříč hospodářský-
mi sektory, včetně urychlení přípravy vyso-
korychlostních železničních tratí a urychle-
ní dokončení obchvatů měst. 
Chceme dostatek finančních prostředků na 
podporu výměny neekologického vytápění 
v domácnostech za bezemisní a nízkoemis-
ní zdroje tepla a na snížení energetické ná-
ročnosti budov. K výměně neekologických 
zdrojů tepla musí dojít co nejdříve. Důraz 
přitom budeme klást na podporu nízkopří-

jmových domácností, které jsou nejvíce ohrože-
ny energetickou chudobou.
Omezíme udělování výjimek z limitů pro emise 
znečišťujících látek.
Podpoříme významný rozvoj infrastruktury 
pro elektromobilitu a další čisté alternativní po-
hony vozidel a přispějeme tak ke zlepšení kvali-
ty ovzduší ve městech.

TOP 09 bude usilovat o úsporný a současně vý-
konný stát. Nechceme zvyšovat  dluhy, které po 
nás ponesou naše děti. Fungování trhu se stabil-
ní a nikoliv nadměrnou regulací a dohledem nad 
dodržováním pravidel považujeme, na rozdíl od 
zvyšování role či dokonce vlastnictví státu, za 
cestu k stabilní a prosperující ekonomice.
Rozpočtová odpovědnost pro nás hraje prim. Ne-
chceme zatěžovat budoucnost vysokým dluhem 
a hospodařit s nadměrným deficitem. Vzhledem 
k rizikům dnešního světa je třeba, aby rozpočet 
byl ve stavu nízkého, či lépe žádného deficitu, 
který v případě potřeby umožní zvýšení výdajů, 
které odvrátí možnou krizi. 

Máme jasné priority. Hodláme snížit strukturál-
ní deficit rozpočtu na nejvýše 1 % HDP. Chceme 
u nás i v EU vytvořit a schválit nová rozpočtová 
pravidla, která neumožní, aby stát do vysokých 
deficitů znovu zabředl. Naše země stojí na po-
myslné dluhové křižovatce. Nesmíme dopustit, 
aby odbočila špatným směrem. 
Pokud nechceme přijít o konkurenceschopnost, 
musíme naši ekonomiku modernizovat a za-
čít veřejné peníze investovat více smysluplně. 
A to platí dvojnásob pro rozdělení “už proudící“ 
obrovské sumy evropských peněz z Národního 
plánu obnovy a dalších fondů EU.
Skoro dvě stovky miliard z plánu obnovy mají 
podpořit „post-covidovou obnovu“ a razantně 
podpořit reformy spojené se zelenou a digitál-

ní transformací. Celkem do konce dekády ČR 
obdrží z různých evropských fondů přes 1 000 
miliard korun, z čehož velká část musí jít na 
podporu transformace naší ekonomiky k níz-
kouhlíkovému a udržitelnému fungování. Tedy 
do oblastí, ve kterých jsme v porovnání se zbyt-
kem EU pozadu. 
Do stanovení úkolů, které před námi stojí, vstou-
pila válka na Ukrajině a s ní spojená energetická 
krize. Překonání letošní zimy je jen začátek na 
cestě ke snížení závislosti na dovozu paliv a od-
střižení se od dodávek z Ruska, ke kterým nám 
právě unijní peníze pomohou. Spolu s dalšími 
zeměmi také hledáme odpověď na v loňském 
roce schválenou legislativu v USA, zvanou In-
flation Reduction Act, která ze Spojených států  
v oblasti zelených a technologických investic 
učiní velkého konkurenta EU. 
Existují obavy, že USA v klimatické transforma-
ci EU v lecčems předběhnou a posílí roli tamních 
firem v této strategické oblasti. V této situaci je 
důležité, abychom se v Evropě - u nás to platí 
trojnásob - zaměřili na zvýšení naší konkuren-
ceschopnosti a zdroje, které v nemalém množ-
ství země jako ČR mají k dispozici, smysluplně 
použili. Spojení podpory těchto investic s nutný-
mi reformami může postupně urychlit ekono-
mický růst, který by usnadnil uvedení dráhy na-
šich veřejných financí na udržitelnou trajektorii. 
Při úvahách o rozšíření možnosti státní pomoci 
v EU budeme mít na paměti, že to je opatření, 

které kromě benefitů v podobě získání třeba  
i strategických investic má, či může mít distor-
tivní dopad na fungovaní trhu a hospodářské 
soutěže. A dle toho k němu budeme přistupovat. 
Konkurenceschopnost nemůže stát na dotacích 
či jiné podpoře, ale na 
flexibilitě a výkonnosti 
ekonomiky, ke které 
se musíme reformami 
propracovat.
Nejen kvůli špatné 
fiskální situaci musí-
me ukončit podpory 
projektů, jejichž při-
daná hodnota je vel-
mi diskutabilní. Ne-
domyšlené investice  
a neefektivně vyna-
ložené peníze u nás 
polykají příliš mnoho 
peněz. Ze státních pe-
něz stovkami milionů 
podporovat třeba lo-
kální letiště, které za 
„dobrý rok“ neodbaví ani 300 tisíc pasažérů, a na 
kterém je, na rozdíl od toho pražského, i stanice 
vlaku, dává omezený smysl nejen v porovnání s 
tím, že nedaleké letiště na druhé straně hranice 
ve stejném roce odbavilo 4,5 milionu osob. Ta-
kových příkladů je u nás celá řada a je opravdu 
nutné s tím skončit.

Řešení energetické krize není u konce, ale za-
tím se nám to podařilo nad očekávání. Je to 
další z mnoha případů, kdy se ukázalo, že spo-
lečně jsme sto zvládnout i výzvy, které se zdají 
až nezvládnutelné. Postupovat spolu, rychle  

a efektivně, i tak umí naše 
společná Evropa reagovat 
na hrozby. Nejen proto 
stojíme tak pevně nejen 
za naším členstvím v EU, 
ale i za tím, že se nesmíme 
bát tam, kde je to účelné, 
okruh věcí, které budeme 
řešit společně, rozšiřovat. 
Naopak dobře rozumíme 
tomu, jak velké riziko pro 
naši budoucnost předsta-
vují nápady typu „odstři-
žení“ se od toho či onoho 
trhu, nebo prosazování 
politik, které jsou v rozpo-
ru s dohodnutými pravidly  
a tím naši společnou Evro-
pu oslabují. Tyto „nápady“, 

které zdánlivě problémy řeší, je ve skutečnosti 
jen prohloubí.

Myslím, že není mnoho politických sil v ČR,  
u kterých se můžete spolehnout, že tyto posto-
je, které jasně reflektují dlouhodobý zájem naší 
země, prosazují a prosazovat budou. 

UDRŽITELNOST JE NAŠE ODPOVĚDNOST

Ochrana životního prostředí, přírodních zdrojů, krajiny,
přírody, biodiverzity a klimatu je naší klíčovou prioritou.

ODPOVĚDNÝ, PROEVROPSKÝ,  
STŘEDOPRAVICOVÝ PŘÍSTUP K VLÁDNUTÍ 

Luděk Niedermayer

Matěj Ondřej Havel
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VRACÍME SE DO
DIPLOMATICKÉ EXTRALIGY

Česká republika musí být aktivním členem Ev-
ropské unie a NATO hájícím zájmy svých obča-
nů. TOP 09 chce prosazovat partnerství s demo-
kratickými zeměmi po celém světě, podporovat 
ochranu lidských práv a demokracie. “Musíme 
chránit i české hospodářství na mezinárodní 
úrovni. Proto chce TOP 09 prosazovat české eko-
nomické zájmy po celém světě,” říká předseda 
zahraničního výboru Poslanecké sněmovny 
Marek Ženíšek ve společném rozhovoru s po-
slancem Ondřejem Kolářem.

Ondřej Kolář: Když jsme u těch českých zájmů. 
Všude slyším pozitivní ohlasy na české předsed-
nictví Rady EU. Souhlasíš s tím?

Marek Ženíšek: Samozřejmě! Úkolem každé-
ho členského státu EU, který se předsednictví 
ujme, je především moderovat a usměrňovat de-
baty mezi celou sedmadvacítkou. V dobách, kdy 
se Evropě daří, nemusí být všechny tyto debaty 
příliš plodné. Nicméně, Česká republika stanu-
la v čele EU ve stejném roce, kdy Putin napadl 
Ukrajinu. Po letech konjunktury nastoupila re-
cese, padla na nás krize energií a do toho jsme se 
potýkali s dozvuky pandemie. Česká republika 
se však moderování debaty ujala se vší odpo-
vědností. Předsednictví nás díky tomu vrátilo 
do diplomatické extraligy a především přines-
lo konkrétní řešení. Vznikly dohody týkající se 
podpory Ukrajiny, balíčky sankcí proti Rusku, 
na evropské úrovni se řešilo očkování i onkolo-
gická péče. V neposlední řadě vzniklo i celoev-
ropské řešení na zastropování cen energií. 

Ondřej Kolář:  Naše členství v EU a NATO je ne-
zpochybnitelné a pro nás i životně důležité. Kde 
ale hledat další partnery?

Marek Ženíšek:   Řada lidí by teď asi mluvila  
o Visegrádu, který na první pohled vypadá jako 
logické spojení čtyř geograficky i historicky 
blízkých států. Nicméně jeho současná podo-
ba je neudržitelná, stačí se podívat za hrani-
ce na to, co se děje na politické scéně zejména  
v Maďarsku. Naše vztahy v rámci V4 musíme 
přehodnotit. Na druhou stranu obrovskou pří-
ležitost vidím ve spolupráci s Pobaltím v rámci 
takzvaného Trojmoří. S Litvou, 
Lotyšskem i Estonskem můžeme 
sdílet digitální, ekonomické i di-
plomatické know-how. TOP 09 se 
k rozšíření této spolupráce hlásí 
už několik let.

Marek Ženíšek: Naopak musíme 
hovořit i o tom, jak nastavit vzta-
hy s Ruskem. 

Ondřej Kolář: Zrovna my dva 
před Ruskem varujeme už ně-
kolik let. Rusko rozumí jen síle, 
tudíž k němu musíme zaujmout 
daleko tvrdší postoj. Nelze žít  
v pomýlené představě, že se do 
roka a do dne vrátí naše vztahy 
na předválečnou úroveň. Rus-
ko je agresor, který chce zničit 
vše, na čem naše společnost 
stojí. Vztahy s Ruskem nestačí 

jen zrevidovat, ale nastavit úplně nově. Sebe-
vědomě, bez sentimentu k tomu, jaké byly naše 
vztahy v uplynulých osmdesáti letech. Rusko 
rozumí jen sebevědomému přístupu, jakýkoliv 
ústupek si vysvětluje jako slabost.

Ondřej Kolář: A co sázka na Čínu, vyplatila se 
nám? 

Marek Ženíšek: Čínské investice byly jedna 
velká nafouknutá bublina. Nehledě na to, že 
nutně musíme hledat partnery v takových ze-
mích, kde se dodržují lidská práva. Prezident 
Zeman sice do Číny jezdil a Praha před čínským 

prezidentem sklonila během jeho návštěvy 
hřbet. Nicméně, podíváme-li se na konkrétní 
čísla, příliš slavné to není. Například investice 
Tchaj-wanu v České republice jsou ve srovnání  
s těmi čínskými minimálně desetinásobně větší.  
K Číně musíme v neposlední řadě zaujmout ce-
loevropský společný postoj a strategii.

Marek Ženíšek:  Na druhou stranu, někdo může 
vlažný přístup k trhům z totalitních zemí kriti-
zovat.

Ondřej Kolář: Osm let říkám, že se obejdeme bez 
ruského plynu a osm let mi tihle kverulanti mají 

potřebu říkat, že takový přístup 
zničí naši ekonomiku.  
A teď se ukázalo, že ruský 
plyn nepotřebujeme, že 
jej dokážeme rychle na-
hradit plynem odjinud, že 
se nám nezhroutila eko-
nomika, ani nepropukla 
občanská válka. A o tom 
to celé je. Ohnutá páteř se 
v mezinárodních vztazích 
nenosí. Česká republika teď 
musí opět hrdě vztyčit hlavu  
a aktivně hledat příležitosti 
pro uplatnění českých firem  
v zahraničí i na jiných než rus-
kých a čínských trzích. Poten-
ciál leží třeba v Indo-Pacifiku, 
ale i v ostatních regionech.
 

EURO – POLITICKÝ A EKONOMICKÝ SYMBOL 
EVROPSKÉ INTEGRACE

Státy Evropské unie se v současné době potýkají 
s mnoha problémy, které ohrožují a oslabují inte-
grační procesy, jež se na evropském kontinentu 
začaly úspěšně odehrávat po 2. světové válce  
v reakci na válečné hrůzy první poloviny dvacá-
tého století. Vystoupení Velké Británie z Evrop-
ské unie, koronavirová pandemie, rozvrácené 
veřejné finance, akcelerující inflace, energetic-
ká krize včetně nebezpečí energetické chudoby  
a současný tragický válečný konflikt na Ukra-
jině ukazují potřebu dalšího prohlubování inte-
grace společné Evropy. 

Důležitou součástí tohoto procesu je společná 
evropská měna, která má dva rozměry – rozměr 
politický a rozměr ekonomický. Polický rozměr 
eura v sobě zosobňuje evropské hodnoty, mezi 
které podle článku 2 Smlouvy o Evropské unii 
patří úcta k lidské důstojnosti, svoboda, demo-
kracie, rovnost, právní stát a dodržování lid-
ských práv.
Ekonomický rozměr společné měny spojuje jak 
výhody makroekonomické, tak mikroekono-
mické. K makroekonomickým výhodám mů-
žeme přiřadit eliminaci tzv. kompetitivních 
devalvací spočívajících v cíleném oslabování 
národní měny s cílem podpory exportu a útlu-
mu importu. Dodejme, že tyto devalvace patřily  
v meziválečném období mezi faktory, které 
destabilizovaly světovou ekonomiku, neboť na 

měnové války navazovaly války obchodní a poté 
války skutečné. K mikroekonomickým výho-
dám eura obvykle patří eliminace kurzových 
zisků a ztrát, nižší transakční náklady a trans-
parentnost cen a mezd. 
Uvedené výhody společné měny mají podle Ev-
ropské komise své pozitivní dopady na domác-
nosti a spotřebitele, na firmy a podnikatele, na 
členské státy a celé hospodářství Evropské unie.
Domácnostem euro pomáhá snižováním tzv. 
transakčních nákladů a transparentností cen, 
jež vedou k snazšímu nakupování a porovná-
vání cen. Z větší konkurence na trhu výrobků 
a služeb následně vyplývá dostatek zboží, pes-
trá nabídka, vyšší kvalita a nižší ceny, tj. nižší 
inflace. Nižší inflace doprovázená nižšími úro-
kovými sazbami vede k snazším a levnějším 
půjčkám, pokles transakčních nákladů usnad-
ňuje cestování.
Nižší inflace a nižší a stabilnější úrokové saz-
by vedou u firem ke snazšímu plánování dlou-
hodobých investic, tedy k vyšším investicím.  
Z důvodu eliminace kurzových zisků a ztrát fir-
my nejsou nuceny nákladně se zajišťovat proti 
kurzovým výkyvům, což vede k nižším nákla-
dům, následně k nižším cenám a k podpoře za-
hraničního obchodu. Nemožnost cíleného osla-
bování národní měny (kompetitivní devalvace) 
ze strany centrální banky zabraňuje vytvoření 
tzv. kurzového polštáře. Firmy takto pociťují 
zvýšení tlaku na růst firemních příjmů např. za-
váděním nových výrobků a snižování firemních 
nákladů prostřednictvím hledání nových dis-
tribučních tras, zaváděním nových technologií 
apod.
Společná Evropa má také daleko větší sílu, to-

též platí o členských státech eurozóny. Zavede-
ní eura znamená zvýšení jejich odolnosti vůči 
vnějším šokům a posílení vzájemné sociální 
soudržnosti. Maastrichtská konvergenční kri-
téria podmiňující vstup do eurozóny doprováze-
ná Paktem stability společně zajišťují posílení 
zdravých a trvale udržitelných veřejných finan-
cí. Nižší inflaci odpovídá nižší dluhová služba, 
což vede k vytváření dostatečného prostoru 
pro případné snížení daní nebo růst vládních 
výdajů, ve svém souhrnu tedy k vyššímu eko-
nomickému růstu. Společná měna v roli druhé 
nejvýznamnější světové měny současně posi-
luje pozici celé eurozóny ve světové ekonomice. 
Umožňuje jí tak rovnocenně soupeřit se světo-
vými ekonomickými centry, jako jsou Spojené 
státy americké a Čína.
Závěrem bych rád dodal, že v současné české 
debatě o euru se opakovaně objevuje řada mýtů 
a polopravd, které mnohdy vycházejí z nezna-
losti. Jediným způsobem, jak změnit negativní 
postoje české veřejnosti k problematice evrop-
ské integrace, je cesta osvěty a vzdělávání. 
TOP 09 si v této souvislosti uvědomuje svoji po-
vinnost a odpovědnost vůči české společnosti.

SPOLEČNÁ MĚNA S SEBOU PŘINÁŠÍ
Nižší inflaci
Eliminaci kurzových rizik
Snížení transakčních nákladů
Transparentnost cen

Společná Evropa 
má daleko větší sílu, 
totéž platí o členských 
státech eurozóny. 

STŘEDOPRAVICOVÝ PŘÍSTUP K VLÁDNUTÍ 
Miloš Nový

Marek Ženíšek
Ondřej Kolář



STRANA 4 

Zajistili jsme dostatek 
energií. Chráníme zemi 
před vlivem z Ruska

Zastropovali jsme ceny energií pro rodiny i firmy 
a zavedli jsme úsporný tarif, který ušetřil nej-
méně 3,5 tisíce korun v každé domácnosti. Pod-
porovali jsme ty, kteří ne vlastní vinou spadli do 
ekonomických problémů. Neustále jsme praco-
vali na snižování naší energetické závislosti na 
Rusku a zajistili jsme dostatek zásob na zimu. 
Česká republika byla ještě donedávna závislá 
na ruském plynu z 97 procent, dnes jsou to díky 
práci naší vlády procenta čtyři.
Posíláme výrazně více peněz na obranu. Ko-
nečně směřujeme ke splnění závazku NATO  
a úkolu, který máme z hlediska naší bezpečnos-
ti. Výdaje na obranu na nutná 2 procenta HDP 
splníme od roku 2024. 

Podporujeme 
podnikatele i rodiny  
s dětmi
Zvýšili jsme hranici měsíčního čerpání rodičov-
ského příspěvku na 13 tisíc. 
Rozšířili jsme příspěvek na bydlení. Zvýšili jsme 
normativní náklady na bydlení od ledna 2022  

a podruhé výrazně od října 2022, takže na pří-
spěvek dnes dosáhne mnohem více lidí. 
Zjednodušili jsme i dokládání nároku na příspě-
vek, který mnoha lidem pomáhá unést náklady 
na bydlení. Zvýšila se také průměrná částka 
samotného příspěvku, která se nyní pohybuje 
zhruba ve výši 4 700 korun měsíčně.
Podnikatelům, zejména těm malým a středním, 
jsme pomohli zrušením EET.

Vrátili jsme republiku do 
první diplomatické ligy

Za předchozích vlád nebývalo zvykem, aby Čes-
ká republika byla evropským lídrem v řešení nej-
důležitějších problémů celé Unie. Předsednictví 
Rady Evropské unie, kterého jsme se zhostili  
v druhém pololetí loňského roku, nás dostalo 
do první diplomatické ligy. Česká republika bě-
hem něj získala znovu mezinárodní renomé, ze 
kterého budou těžit hlavně její občané. Během 
našeho předsednictví se podařilo schválit ener-
getickou legislativu v rekordním čase. Prosazo-
vali jsme jádro jako bezemisní zdroj v rámci EU  
a postupně se odsouhlasilo poskytnutí dalších 
finančních prostředků Ukrajině a tři nové ba-
líčky sankcí. Během předsednictví jsme byli  
u schválení přístupu Chorvatska do eurozóny.

Obrovskou kompetenci také prokázal ministr 
zdravotnictví Vlastimil Válek, který se svým tý-
mem úspěšně řešil dozvuky pandemie Covid-19  

a pracoval na zlep-
šení péče v oblas-
tech vzácných one-
mocnění, onkologie, 
dostupnosti péče 
a očkování. Jako 
první ministr zdra-
votnictví prosadil 
předvídatelnou valo-
rizaci plateb za stát-
ní pojištěnce a tedy 
dostatek peněz do 
zdravotnictví. Došlo 
také na snížení zdra-
votnické byrokracie. 

Zejména zrušení 
povinných periodic-
kých prohlídek u za-
městnanců povede 
nejen ke snížení zby-
tečné administrativy, 
ale také k úsporám 
stovek milionů korun 

ročně na straně zaměstnavatelů.

Záleží nám i na zdraví nastupující generace, proto 
jsme prosadili zákaz prodeje nikotinových sáčků 
lidem mladším 18 let. Ukončili jsme tím divoký 
západ, který u jejich prodeje dosud panoval. 

Naše země je srdcem Evropy a v jejích 
žilách tepe evropská historie. V zákla-
dech stojí především úcta k člověku 
jako jedinečné bytosti. Od ní se odví-
její hodnoty další. Je to svoboda člo-
věka rozhodovat se, jak bude žít. Je 
to společná odpovědnost za rodinu, 
národ, vlast i svět. Je to solidarita se 
slabšími. Je to úcta k právu a svobodě 
druhého.

Uvědomujeme si, jak důležitá je spo-
lupráce zemí, které sdílejí společné 
hodnoty. Pro nás je to zejména Evro-
pa a euroatlantický prostor.

Je velmi pošetilé si myslet, že můžeme být na-
prosto bez vazeb na okolí. Buď nás někdo zhltne 
proti naší vůli, nebo se svobodně připojíme do 
společnosti zemí stejných hodnot, jako jsme to 
udělali vstupem do EU a NATO. I proto podporu-
jeme společnou evropskou měnu. Ostatně v sou-
sedním Slovensku se ukázalo, že euro je projekt 
nejen funkční, ale především oblíbený. 

TOP 09 chce také splnit závazek Česka a docílit 
toho, aby na obranu šly 2 procenta HDP – tak, jak 
jsme se k tomu zavázali. Pokud jsme spolehlivý-
mi partnery, kteří plní své závazky, jsme silněj-
ší, než kdybychom na světové politické mapě při 
ochraně našich tradic a hodnot byli sami.

Trváme na tom, že všichni občané naší země 
musejí mít stejnou možnost využívat svá občan-
ská práva, proto je naším cílem prosadit kore-
spondenční volbu v zahraničí, kde žije a pracuje 
spousta našich vzdělaných a zodpovědných ob-
čanů, a mnohdy volit nemohou.

Naše hodnoty jsou dobré a trvale platné. Je jen 
na nás, abychom je pro vlastní dobro a pro dob-
ro naší země uhájili. Náš program 4E je nejlep-
ším předpokladem k tomu, abychom naše sliby 
mohli splnit. 

Tomáš Czernin

Stáhněte si mobilní aplikaci TOP 09, vyplňte dotazník a my 
pak vylosujeme z každého kraje 2 osoby, které na podzim  
tohoto roku budou moci vyrazit na 4 dny do Štrasburku.

Společnost vám bude dělat europoslanec Luděk Niedermayer 
a vy budete moci zjistit, jak Evropský parlament vypadá a funguje.

PRO NAŠI VLÁDU JSTE
A BUDETE PRIORITOU

Naše vláda přistupovala  
k řešení závažných problémů  
zodpovědně a zvládla je řešit 
na celoevropské úrovni.

SOUTĚŽ O ZÁJEZD DO ŠTRASBURKU

SLOVO ZÁVĚREM

Zdraví a prevence jsou 
prioritou číslo 1

CHCETE SE PODÍVAT DO 
EVROPSKÉHO PARLAMENTU? 

NAŠI APLIKACI 
SI MŮŽETE 

STÁHNOUT ZDE:

Vlastimil Válek

Tomáš Czernin


